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Írásbeli kérdés

„A fogyatékos gyermekek fogyatéka~ támogatásának ügyében, " címmel a Házszabály
91. § alapján kérdést kívánok benyújtani Csehák Judit Egészségügyi, Szociális és
Családügyi Miniszter Asszony részére. Akérdésre a választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Assz~

Mint az bizonyára Ön előtt is ismeretes, fogyatékossági tárnogatásban csak az a nagykorú
súlyosan fogyatékos személy részesíthető, aki 18. életévét betSltntte, ezzel szemben a
súlyosan fogyatékos gyermekeket (kiskorú) jelen törvényi szabályo z4s szerint semmilyen
kiegészítő támogatás nem illeti meg, ami nemcsak a gyermekeket hozza nehéz helyzctbc,
hanem az őket nevelc5 szülőket, családokat is .

A súlyosan fogyatékos gyermekeket nevelb családok hátrányos helyzetét növeli, hogy a
gyermekek llandó felifgyeletet igényelnek, így az egyik sziflőnek vagy otthon keIl maradnia,
vagy munkaideje alatt a gycrmck felügyeletét meg kell oldania. A családok nagy része nem
tud a súlyos fogyatékos gyermek mellé fejlesztőpedagógust vagy ápolót fogadni, aki a
gyermek felügyeletét a szülők munkaideje alatt ellátja. A családoknak egyetlen lehetősége a
tartósan beteg, vagy súlyosan fogyatékos gycrmek nevelése esetén, hogy az egyik szülő a
gyermek 10 éves koráig, illetve ha a T. Miniszter Asszony méltányossági jogkörében eljárva
erre engedélyt ad a gyermek 14 . életévéig járö gyermekgondozási díjat igénybe véve a
fogyatékos gyermek mellett marad . Azonban mindez csak aa gyermek 10, illetve 14 éves
koráig vehetS igénybe, ezután az érintett családok semmilyen támogatásban nem részesülnek
addig, ameddig a gyermek 18. életévét be nem töltötte, az ezután járó fogyatékosság
mértékétől függő támogatás az öregségi nyugdíj mindenkori legkisebb összegének 60, illetve
$0%-a, amely összeg esetenként a fogyatékos személy ellátásához szükséges gyógyszerek ásat
sem fedeai .



Véleményem szerint, sok fogyatékos gyermeket nevelő család helyzetén javitaoa, ha a
szociális ellát-i5 intézményrendszer átszervezésre kerülne, ennek szükségcssége
elengedhetetlen, csak példaként megemlítve országban egyetlen olyan intézet sem működik,
amely mozgássérült értelmileg akadályozott gyermekek fejlesztését szolgálná, ami azt a
problémát hordozza magában, hogy az ilyen jellegű fogyatékossággal élő gyermekeket nevelő
szülők számára munkaidejűk alatt nem biztosított a gyermek fejlődését is segítő napközi
elhelyezés . A jelenlegi helyzetben csak kevés család vállalhatja fogyatékos gyermek
nevelésével járó anyagí megterhelést, mert ezzel egészséges gyermekeik nevelését, esetleg
megélhetését veszélyeztetnek. így nem marad más megalci :5s, még azok számára sem, akik
fogyatékos gyermeküket saját családjukban szeretnék felnevelni, minthogy a gyermeket
intézeti nevelésbe adják .

Kérdezem ezért a T. Miniszter Asszonytól, hogy tervezi-e a kormány a fogyatékos
gyermekeknek olyan alanyi jogon járó támogatsz> bevezetését, ami emberhez méltó ellátásukat
saját családjukban tenné lehetővé számukra, vagy pedig továbbra . is rákényszeríti a szülőket
arra, hogy intézeti nevelésbe adják gyermeküket, még akkor is, ha szeretnék fogyatékos
gyermeküket saját maguk felnevelni .

Ugyanakkor a fogyatékos gyermekek támogatásának bevezetése mellett, szükség lenne arra
is, hogy a 18. életévüket bettSltcött fogyatékos személyeknek járó juttatás mértéke emelkedjen,
valamint a fogyatékosokat ellátó intézményrendszer alapvető reformjának megvalósítására.

Mielőbbi válaszát várva, maradok

Sndapest, 2003. április 07.
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